
   
 

15. november 2024 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Naalakkersuisut bedes be- eller afkræfte, hvorvidt henvendelse fra borgmesteren i Kommune 

Kujalleq i september 2024 til Socialstyrelsen/Naalakkersuisut indeholdt et ønske om at frasige sig 

det kommunale ansvar for forvaltningen af dele af det sociale område i kommunen? 

a. Vil Naalakkersuisut vedlægge den konkrete henvendelse i sin fulde ordlyd som bilag til 

basvarelsen af disse spørgsmål? 

 

2. Hvilken Naalakkersuisoq har det økonomiske ansvar i forhold til Socialstyrelsens assistance til 

kommune Kujalleq i forhold til sagsbehandling på børne-, unge- og handikapområdet? 

 

3. Har Naalakkersuisut taget initiativ til at igangsætte en form for genopretningsplan i forhold til, 

hvordan Kommune Kujalleq igen kan overtage ansvaret for sagsbehandlingen på børne-, unge- og 

handikapområdet? 

a. Kan Naalakkersuisut oplyse en konkret tidshorisont for, hvornår kommunen igen kan 

overtage ansvaret? 

 

4. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for emnet? 

(Medlem af Inatsisartut Anna Wangenheim, Demokraatit) 

 

Begrundelse 
Naalakkersuisoq for Børn, Unge, Uddannelse, Kultur, Idræt og Kirke sagde i forbindelse med spørgetimen i 
Inatsisartut den 13-11-2024, at udgifterne til at dække hjælpen til socialområdet i Kommune Kujalleq er et 
anliggende for Naalakkersuisoq for Finanser og Skatter og dennes Departementet.  
 
Jeg er ikke enig i dette udsagn. Ifølge budget- og regnskabsloven har den resortansvarlige Naalakkersuisoq 
ansvaret for at forvalte sin økonomi effektivt. Det vil med andre ord sige, at når hjælpen til Kommune 
Kujalleq kommer fra socialstyrelsen, så er det Naalakkersuisoq for Børn, Unge, Uddannelse, Kultur, Idræt og 
Kirke, der har ansvaret for at efterleve og disponere over det økonomiske råderum, da Socialstyrelsen 
henhører under dette område. 
 
Demokraatit er bekymrede for, hvordan hjælpen til Kommune Kujalleq vil påvirke landskassen samt hvilke 
konsekvenser det kan medføre for de øvrige kommuner. Dette uagtet, at vi er enige i, at sikre den 
nødvendige hjælp til børn, unge og personer med handikap. 
 
Det er en alvorlig og hidtil, uhørt situation, at en kommunes forvaltningsområde fratages sit ansvar og at 
Naalakkersuisut påtager sig ansvaret for sagsbehandlingen. Det medfører, at vi som Inatsisartut, der er med 
til at vedtage finansloven for hele landet, bliver stillet i usikkerhed i forhold til den økonomiske ramme på 
området. Samtidigt er det vigtigt for os, at den demokratiske proces respekteres og følges. Derfor er det 
ønskeligt, at Naalakkersuisut kan be- eller afkræfte det konkrete indhold fra Kommune Kujalleqs 



   
 

borgmester i september 2024. Herunder er det særdeles vigtigt at vide, hvorvidt en samlet 
kommunalbestyrelse har været bevidste om, at henvendelsen handler om at give afkald på kommunens 
forvaltningsansvar. 
 

Jeg ser frem til at modtage svar på mine spørgsmål inden for en frist på 10 arbejdsdage. 


